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El BarcelonèsNord
empenyel triomfdel PSC
Els grans resultats dels socialistes a la comarca contribueixen a la victòria d’Illa el 12M

“EM COSTARÀ MOLT” pàg 8
Núria Parlon diu que
deixarà l’alcaldia de Santa
Coloma si és consellera

SANTA COLOMA pàg 8
‘El Drogas’, icona del rock,
actuarà en el concert
inaugural del Rock Fest

4Els socialistes guanyen 
a 31 dels 34 barris de Badalona

4El PSC obté el seu segon millor
resultat del país a Santa Coloma

4Vox creix a Sant Adrià i ja és el 
segon partit més votat a la ciutat

4El PSC fa el ‘sorpasso’ a ERC 
en unes catalanes a Montgat

4 Junts+ es reafirma com 
la força més votada a Tiana
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El febrer del 2021 el titular de les
eleccions catalanes era que el
PSC havia gairebé esborrat Ciu-
tadans del mapa al Barcelonès
Nord. I és que a les eleccions an-
teriors, les del 2017, amb la Ge-
neralitat intervinguda a través de
l’article 155 i amb el país paint els
efectes de l’1-O, el partit taronja
havia obtingut uns grans resul-
tats a la comarca, a costa preci-
sament dels socialistes, que des
d’aleshores, però, han anat re-
cuperant terreny. Aquest 12M va
anar en aquesta línia, i si el 2021
parlàvem que el PSC havia arra-
bassat l’hegemonia de Cs al te-
rritori, ara podem afirmar que
l’ha consolidat i augmentat. I és

que el Barcelonès Nord torna a
ser un territori netament socia-
lista, ja que el partit liderat per
Salvador Illa hi va aconseguir el
37% dels vots. Tot plegat amb

una participació mitjana del 55%,
cinc punts més que fa tres anys. 

El PSC, de fet, va arribar a as-
solir un 46% dels vots a Santa Co-
loma de Gramenet, ciutat go-
vernada per una absolutíssima
majoria dels socialistes de Núria
Parlon -que serà consellera d’In-
terior si Illa és investit presi-

dent-, potser un dels percentat-
ges més elevats de vot al PSC
arreu del país. Alguns d’aquests
vots procedien dels comuns, que
el 12M es van quedar amb el
6,3% del total, dos punts menys
que fa tres anys. 

L’INDEPENDENTISME DECAU
Si Ciutadans va aconseguir ten-
yir de taronja el cinturó roig me-
tropolità fa uns anys, qui també
es va estabilitzar com la segona
força al territori va ser ERC, que
el febrer del 2021 va aconseguir
ser segona força al Barcelonès
Nord amb el 17% dels vots. Tres
anys més tard, tanmateix, la si-
tuació és una altra, ja que els re-
publicans van caure el 12M a la
tercera plaça amb l’11% dels su-
fragis i superats pel PP, que va ex-
perimentar increments de vot del
voltant dels 10 punts arreu de la

comarca, i es va consolidar com
la segona força amb el 14,4% de
les paperetes. Hi van contribuir
els resultats de Badalona, on el
PP va quedar també com a se-
gona força amb 13.000 vots. 

El fort daltabaix d’ERC con-
trasta amb el lleu increment que
va experimentar el 12M Junts+,
la candidatura de Carles Puig-
demont que va poder créixer un
punt en comparació amb les
eleccions catalanes del febrer
del 2021, passant del 10,2% al
poc més de l’11%, el que es tra-
dueix en 15.930 vots, tres mil més
que fa tres anys. L’efecte Puig-
demont sembla que va jugar a fa-
vor d’una formació que no sol ob-
tenir uns grans resultats a ciutats
com Santa Coloma o Sant Adrià,
a diferència de Tiana, on aquest
12M va superar el PSC i va ser
primera força. 

Continuant en l’àmbit dels
partits independentistes, la CUP,
que el 2021 va emportar-se gai-
rebé el 5% dels vots al Barcelo-
nès Nord, el 12M va patir una da-
vallada similar a la d’ERC i es va
deixar més de 2 punts i 3.000
vots pel camí. Per acabar, Alian-
ça Catalana, partit d’extrema
dreta independentista, va acon-
seguir aplegar 2.389 paperetes al
Barcelonès Nord, el que repre-
senta un 1,6% del total. En con-
junt, però, l’independentisme
va fer el 12M una important
passa enrere a la comarca.

Per acabar, Vox, l’altre partit
d’ultradreta que va revalidar la
seva presència al Parlament el
12M, va mantenir el tipus al
Barcelonès Nord amb el 9,4%
dels sufragis, una xifra només
dues dècimes inferior a la que
van registrar el febrer del 2021. 

Territori socialista
» El PSC guanya amb solvència el 12M i augmenta en nombre de vots al Barcelonès Nord

» Les forces independentistes tornen a perdre suports a la comarca i Vox es manté respecte del 2021 

Resultats del 12M al Barcelonès Nord, amb vots i percentatges. Infografia: Susana Dicenta

37%
és el percentatge de vot
que el PSC va tenir el
12M a la comarca, cinc
punts més que el 2021

Albiol, al centre, amb els nous diputats del PP Del Amo i Fernández. Foto: X
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Eleccions 12M
al Barcelonès Nord

Especial 12M

F. J. Rodríguez
BARCELONÈS N.

Suma dels resultats de Badalona, 
Santa Coloma, Sant Adrià, Montgat i Tiana 
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El PSC va guanyar còmodament
a Badalona en les eleccions al
Parlament. La formació de Salva-
dor Illa va ser la preferida pel
35,4% dels electors, uns resultats
que milloren substancialment els
dels comicis del 2021, quan els so-
cialistes van assolir el 30% dels
vots. En concret, 28.758 badalo-
nins, uns 7.000 més que fa tres
anys, van apostar pel PSC, que va
tenyir de vermell pràcticament
tots els barris de Badalona, excepte
Casagemes, Centre i Dalt la Vila. 

EL PSC ES CONSAGRA
El 12M, però, plantejava certs
dubtes per als socialistes a la ciu-
tat. I és que, malgrat que les elec-
cions municipals i les autonòmi-
ques solen oferir resultats diferents
-per allò del vot dual-, la pèrdua de
confiança dels veïns en el grup mu-
nicipal del PSC i el domini acla-
parador del PP d’Albiol fa un any
a les municipals -obtenint un re-
sultat històric amb més de 50.000
vots i 18 regidors-, podria portar
a pensar que el vot tradicional so-
cialista podria ressentir-se el 12M.
Lluny d’això, Badalona va sortir re-
forçada com a feu socialista, se-
guint la tendència comarcal.

EL PP, SEGONA FORÇA
El Partit Popular va recollir molts
suports a Badalona, on va passar
de ser la setena força política el
2021 amb 4.000 vots, a situar-se
en segona posició amb 13.000
(16%). Finalment, l’esperat efec-
te Albiol sembla no haver fet mal
al PSC, ja que el PP tampoc va po-
der guanyar a cap barri. Tenint en
compte l’increment del PP en al-

tres localitats del país i la pataca-
da de Ciutadans -que va alimen-
tar els suports al PP arreu-, sem-
bla que la influència de l’alcalde
popular no hauria estat tan im-
portant el 12M. Des del grup mu-
nicipal, no obstant això, argu-
mentaven a Línia Nordpocs dies
abans dels comicis que la bona fei-
na a la ciutat també es traduiria en
suport a les eleccions catalanes.

Per la seva banda, l’alcalde, Xa-
vier García Albiol, va fer una anà-
lisi sobre els resultats del 12M en
el qual va assenyalar que el ‘pro-
cés’ no havia acabat, malgrat els
mals resultats de l’independen-
tisme:  “Escolto i llegeixo anàlisis

del resultat de les eleccions que per
a mi o són precipitats o simplistes.
L'independentisme no ha anat a
votar, però l'independentisme se-
gueix aquí”, va assegurar.

JUNTS+ MANTÉ EL CENTRE
La candidatura de Carles Puigde-
mont, per la seva banda, va man-
tenir el seu territori a Badalona.
Junts+ va guanyar als barris del
Centre, Casagemes i Dalt la Vila
com ja va fer fa tres anys. De fet,
va millorar lleugerament els seus
resultats en comparació amb el
2021, passant de 8.425 vots a
10.490, el 12,8% del total.

CONTINUA LA CAIGUDA D’ERC
Esquerra Republicana no va viu-
re una bona jornada el 12M i Ba-
dalona no va ser una excepció. Els
republicans continuen caient en
picat i van baixar de la segona po-
sició a la quarta respecte de les úl-
times autonòmiques. Amb 10.045
vots (12,27%), en van perdre 3.000
respecte del 2021 i els dos barris
on havia guanyat aleshores, Coll i
Pujol i Progrés, van passar a mans
del PSC. Amb els resultats del
12M, ERC ja ha perdut més de la
meitat dels vots dels badalonins
que van confiar en ells el 2017,
quan van assolir-ne els 22.566. 

Finalment, Vox (9%) i els co-
muns (6%) van patir una pèrdua
de vots menys acusada. 

ElPSCesconsolida ielPPcreix
Infografia: Susana Dicenta

BARCELONÈS NORD4Els so-
cialistes van ser els clars guan-
yadors al Barcelonès Nord, im-
posant-se en quatre dels cinc
municipis que cobreix Línia
Nord. Per contra, ERC va ser la
formació perdedora del 12M a
la comarca. La  jornada electo-
ral, però, va deixar altres  dades
destacades al territori. El PSC
va obtenir el seu millor resultat
a Santa Coloma, amb el 46,9%
dels vots, el que és també el se-
gon millor resultat dels socia-
listes a Catalunya, només tres
dècimes per sota de Bossòst
(47,2%). El PP, com a Badalo-
na, s’ha posicionat com a se-
gona força política, creixent
prop de 4.000 vots i passant
d’un 4% a un 13%. Vox s’ha
mantingut com a tercera força
amb un increment moderat
però superant el 10% dels vots.

Si no fos per Sant Adrià, els
tres municipis del Barcelonès
Nord haurien tingut els matei-
xos partits a les dues primeres
posicions. Vox, però, es va im-
posar com a segona força a
Sant Adrià, passant d’un 12% a
pràcticament un 14%. El PP,

que va protagonitzar també
una gran pujada, no va poder
amb Vox per ben poc, quedant-

se a 13 vots de la formació
d’extrema dreta, tot i triplicar
els vots del 2021.

TIANA, FEU INDEPENDENTISTA
Junts+ va tornar a guanyar a
Tiana amb el 31% dels vots i va
millorar els resultats del 2021,
quan va obtenir el 26%. D’a-
questa manera, va ser l’únic
municipi de la comarca on es va
imposar l’independentisme. I és
que a Montgat,  ERC, que va
guanyar en les últimes eleccions
catalanes, va quedar relegada al
tercer lloc, per sota de PSC i
Junts+. De fet, ERC tampoc va
mantenir la segona plaça a Tia-
na, que va ser per al PSC.

Vox, segona força a Sant Adrià
i Junts venç de nou a Tiana

47%
és el percentatge de
vot del PSC a Santa
Coloma, el segon 
millor del partit al país

El partit de Carles
Puigdemont guanya
als barris del Centre,
Casagemes i Dalt la Vila

Rubén Hidalgo
BADALONA

» Els socialistes dominen amb més força a Badalona, on augmenten més de cinc punts el 12M
» El PP triplica els seus vots i se situa com a segona força política, i l’independentisme va a la baixa
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Hi ha opcions d'anar a
la investidura amb una
majoria més coherent i

àmplia que cap altra i, per tant, anuncio
la meva intenció de presentar la meva
candidatura. És el moment de retornar
a la conversa dins l’independentisme,
agrupar aquesta majoria i esforçar-nos
per evitar una repetició electoral.

Tuits en paper
Aquí es
piula

És molt greu: segons
hem conegut, l'Ajunta-
ment de Madrid  podria

haver permès irregularitats a l'expe-
dient de les obres il·legals escomeses
al pis on viu Ayuso. Almeida ha de do-
nar explicacions de per què la llei no
s'aplica per igual a tots/es els/les ma-
drilenys/es.

@MarotoReyes

Pensar que l'extrema
dreta només venia d'Es-
panya ha estat un dis-

curs habitual d'una part de l'indepen-
dentisme per no reconèixer els propis
monstres, menystenir-los i fins i tot ab-
soldre'ls. Ara hi ha dues extremes dre-
tes a les institucions i una majoria de
dretes al Parlament.

Fa dies que hi penso...
La societat està tan cris-
pada, frustrada i angoi-

xada que algunes narratives són pre-
miades només per dir el que es vol sen-
tir. Les societats són complexes, les so-
lucions fàcils i ràpides no existeixen i
governar és complex i no pot fer-se
amb mirada curta.

@SoniaAndolz@Miquel_R@KRLS

Fa unes setmanes, en una conferència al Re-
ial Institut Elcano, explicaven que tenim els
millors indicadors de nivell de vida de tota la
història. Estem objectivament millor que fa

25, 50, o 100 anys: en esperança de vida, en taxa de
mortalitat, en nombre de democràcies, en població es-
colaritzada i, fins i tot, en reducció d’emissions de CO2
en relació amb el PIB dels països més desenvolupats.
A la vegada, Xavier Ferràs explicava a l’INDI que la
intel·ligència artificial (IA) està revolucionant la
ciència, desenvolupant sistemes que capturen co-
neixement de l’entorn amb una capacitat molt supe-
rior a la dels humans i generant nou coneixement. Te-
nim exemples com el programa AlphaGo que el
2016 va guanyar al campió mundial de Go amb una
estratègia que no havia imaginat mai ningú, o els la-
boratoris Roche que acaben de treure un softwareamb
IA que millora la taxa de cribratge del càncer de mama
en un 4%, i que millorarà la vida de moltíssimes per-
sones. Però alhora ens trobem davant d’una realitat
que està canviant molt ràpidament, amb grans rep-
tes com els conflictes armats a Ucraïna i a Gaza, la re-
volució tecnològica que avança a passos agegantats,
o el canvi climàtic, que veiem inabordables i que ens
estan abocant a una crisi d’angoixa i pessimisme.

Ja ho hem viscut abans. Al segle XIX la revolució
industrial ho estava canviant tot i a la vegada l’impe-
ri s’ensorrava amb la pèrdua de les colònies. En aquell
moment, a Catalunya s’estava desenvolupant la in-
dústria tèxtil. Primer amb “els vapors”, que eren fà-
briques als barris industrials de les ciutats costaneres
per poder abastir-se important en vaixell el carbó que
no teníem a Catalunya. I després amb “les colònies”,
que eren fàbriques al costat dels rius per resoldre la de-
pendència energètica (fent servir l’energia hidràulica).
Molts empresaris van contribuir a desenvolupar la in-
dústria tèxtil, van portar la tecnologia, es van adaptar
als problemes que van sorgir i van ajudar a fer que Ca-
talunya fos referent en un moment de revolució tec-
nològica i de molta incertesa. La industrialització va
aportar riquesa i va contribuir al desenvolupament eco-
nòmic i cultural, entre d’altres del modernisme. I una
d’aquelles fàbriques es va convertir en la colònia
Güell, avui patrimoni de la humanitat i inspiradora de
la Sagrada Família. Vam posar llum a la foscor.

Ja ho hem viscut abans, però una cosa ha canviat,
sobretot des de la crisi del 2008: el món ja no creix
o, almenys, no creix als nivells que permetien a tot-
hom pensar a col·laborar. Això fa que passem d’un
món que pensa a col·laborar, a un que pensa en la geo-

política. I la geopolítica és un joc de suma zero que pro-
voca fragmentació. Els Estats Units, la Xina i Euro-
pa aposten cada vegada més pel desenvolupament de
tecnologia pròpia, es qüestionen les cadenes de sub-
ministraments, el control dels recursos estratègics i
posen focus en la independència energètica, tecno-
lògica i en la seguretat. En termes econòmics és molt
millor col·laborar per l’optimització de l’assignació de
recursos, però en un món fragmentat l’alternativa de
la dependència no és una bona opció. I veient tot això,
ara què tocaria? Doncs primer, ser conscients d’on
som: en un dels millors moments de la història amb
reptes enormes al davant, en un món que ja no creix
tant com ens agradaria i que s’està fragmentant.

Aquests dies, l’Enrico Letta i el Mario Draghi han
presentat uns informes davant la Comissió Europea
on fan una crida urgent a culminar la construcció
d’un veritable govern europeu i a focalitzar les en-
ergies d’Europa en estimular la nostra indústria i la
nostra tecnologia. Al segle XIX vam aprofitar la re-
volució industrial, no era un món tan global, partíem
amb avantatge i ens vam adaptar. Avui, hem d’a-
conseguir fer el mateix, adaptem-nos, innovem,
col·laborem i posem llum a la foscor. I això, sens
dubte, vol dir més Europa.

per Miquel Angel Fernandez, membre de Restarting Badalona

Posem llum a la foscor: més Europa!
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A les xarxes

@eduardcabus: El robatori de coure a Mont-
cada provoca quatre incendis en els túnels de
Barcelona i col·lapsa Rodalies i Mitjana Dis-
tància durant dies. Ens prenen el pèl.

@ColoComunicador: Salvador Illa guanya
les eleccions amb 42 diputats, primera ve-
gada que el PSC guanya en vots i escons, però
a 26 diputats de la majoria. 

#Illa

@perearagones: Per responsabilitat amb el
país i amb Esquerra Republicana, he comu-
nicat a ERC que no prendré l'acta de diputat
i que abandonaré la primera línia política.

#Aragonès #Rodalies

Safata d’entrada

La reducció de la jornada la-
boral i la distribució equi-
tativa del treball són con-

ceptes que han estat debatuts du-
rant molts anys. Aquesta idea es
basa en el principi que, amb els
avenços tecnològics i l’augment de
la productivitat, les empreses po-
drien operar eficientment amb
jornades més curtes sense afectar
els salaris. Això podria esdevenir
una millora de la qualitat de vida
i permetria a les persones treba-
lladores tenir més temps per al
desenvolupament personal. A
més, podria ajudar a reduir l’atur,
ja que la feina es repartiria entre
més persones, especialment en el
cas de les dones i els joves, que so-
vint pateixen taxes més altes d’a-
tur i precarietat laboral. Aquest
canvi també podria representar
una oportunitat significativa per a
la igualtat en el lloc de treball. 

No obstant això, no podem
ignorar que la implementació d’a-
questa proposta presenta des-
afiaments, com ara l’acceptació per
part dels empresaris, sempre re-
ticents a una millor redistribució
de la riquesa, i la necessitat d’a-
justar les expectatives de produc-
ció i rendiment. També cal consi-
derar l’impacte en els sectors on la
presència física és essencial.

Hem de tenir present que la
lluita per una jornada laboral de
vuit hores va ser un moment clau
en la història dels drets laborals,
marcant un abans i un després en
la relació entre treballadors i em-
presaris. Aquesta conquesta va ser
el resultat d’una llarga sèrie de re-
ivindicacions i conflictes que, mal-
auradament, van costar vides hu-
manes. No obstant això, va esta-

Treballar menys per treballar tothom
per Pedro Jesús Fernández

blir un precedent important per
a les futures generacions en la
lluita per condicions laborals
més justes i humanes. Avui dia,
la majoria social i econòmica
considera raonable revisar
aquesta jornada laboral per
aconseguir un millor equilibri
entre la vida laboral i personal.

No obstant aquests aven-
ços, hem de reconèixer que en-
cara hi ha desafiaments com les
desigualtats econòmiques, l’atur
i els salaris insuficients, que
continuen sent temes centrals en
el debat social i econòmic. Per
això, la defensa de les desigual-
tats i la manca de solucions
efectives per l’atur o per a la mi-
llora dels salaris, és insostenible
com també ho és que hi hagi tre-
balladors que amb el sou que co-
bren no arribin a final de mes.
Aquestes són postures general-
ment associades amb sectors re-
accionaris que es beneficien de
l’statu quoo que no veuen la ne-
cessitat d’un canvi social.

Aquesta resistència al canvi
pot ser vista com un obstacle per
a aquells qui busquen una so-
cietat més equitativa, on les
condicions de vida de tots els
sectors siguin millorades. Tan-
mateix, la història ens ha mos-
trat que els canvis significatius
requereixen no només temps i
constància,  sinó també un com-
promís col·lectiu per part de
tots els sectors de la societat. 

A través de la solidaritat,
l’educació i la participació acti-
va en els processos democràtics
es poden aconseguir millores
substancials en les condicions de
vida. Així, mentre celebrem els
èxits del passat, com la jornada
laboral de vuit hores, també
hem de reconèixer que la lluita
per la justícia social i econòmi-
ca és una tasca contínua que re-
quereix l’esforç constant de tots.
La societat avança quan treba-
lla unida per aconseguir un fu-
tur millor per a tothom, sense
deixar ningú enrere. La història
del moviment obrer ens serveix
per recordar que, malgrat els
obstacles, el progrés és possible
quan ens unim. Per tant, cal con-
tinuar defensant el dret a viure
amb dignitat i assegurar  que els
beneficis es distribueixin de ma-
nera més justa i equitativa.

En el context del segle XXI,
l’increment dels beneficis em-
presarials, especialment escan-
dalosos en el sector financer, és
una qüestió considerada ur-
gent. La proposta de reduir la
jornada laboral, augmentar els
salaris i erradicar l’atur i la pre-
carietat laboral són mesures
que s’han d’aplicar com a pos-
sibles solucions per aconseguir
una societat més justa i equita-
tiva. En definitiva, la idea és que,
amb millors condicions laborals,
les persones podrien gaudir d’u-
na millor qualitat de vida.

Justificar la barbàrie1

2
Victòria àmplia del PSC a Sant Adrià 
el 12M i el PP se situa com a segona força

Abraçades que aturen el temps

Eleccions 12M: el PSC arrasa a 
Santa Coloma i millora els resultats del 2021

El + llegit línianord.cat

3

4

5

El PSC arrasa a Badalona mentre 
el PP viu una jornada electoral dolça

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Nord no comparteix necessàriament les opinions que
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

Els semàfors

L’alcalde de Badalona, Xavier
García Albiol, va casar el 

10 de maig una parella a l’UCI 
de l’Hospital Germans Trias. 
Un dels nuvis estava malalt
terminal. L’alcalde va definir 
el moment com un dels més
emotius de tota la seva carrera.

pàgina 6Xavier G. Albiol

L’Ajuntament de Sant Adrià 
ha iniciat els contactes amb 
les empreses dels polígons
Montsolís i la Verneda per 
crear una nova associació. 

El consistori insisteix en aquesta
acció, ja que milloraria la
comunicació entre les parts.

pàgina 9Aj. de Sant Adrià

Un robatori de coure va
provocar el dia 12 de maig 
un col·lapse de diferents línies 
de tren. Molts usuaris es van
quedar sense alternativa de
transport. Tot i ser el dia de les
eleccions al Parlament, no es 
va reforçar la vigilància.

pàgina 10Rodalies

Envia’ns les teves cartes a: opinio@comunicacio21.com
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NLes millors
perles

La moda sempre porta tendències sorprenents, com la quedarrerament s’ha vist a la setmana de la moda de Milà, on la
firma Jordanluca presentava els seus “texans pixats”, que
costen 758 euros. El més curiós és que s’han esgotat a internet.

Una jove italiana s’ha fet popular a les xarxes socials per
tenir tres ulls. En concret, en un ull té dues pupil·les i

en l’altre, una, fruit d’una anomalia genètica. L’anatomia,
de vegades, pot ser fascinant.

La platja de Calafell ha estat l'escenari d'un esdeveniment
insòlit. Molt poques vegades, per no dir gairebé mai, es
poden veure peixos manta a la platja, ja que viuen mar

endins. I encara menys veure com pareix, tal com ha passat.

Anar a Ikea, per a molts, és tot un malson, en sentir que
el recorregut pels milers d’expositors mai s’acaba. Un

client, desesperat per marxar i no arribar a la sortida, va
buscar una porta d’emergència i va fer saltar les alarmes.

LA FOTOEurovision

Mirada pròpia

La crisi del 2008 va deixar una forta empremta
a Catalunya i a l’Estat. D’un any per l’altre,
centenars de milers de treballadors van
acabar al carrer per culpa d’un còctel alta-

ment explosiu: la barreja de la crisi financera amb l’ex-
plosió de la bombolla immobiliària. Per al record, di-
verses proclames que tenien com a objectiu explicar
com havíem arribat a aquella situació: si s’havia es-
tirat més el braç que la màniga, si s’havia viscut per
sobre de les nostres possibilitats, si calia ajustar-se el
cinturó, si la crisi l’havien de pagar uns o altres…

Un dels blancs més freqüents del cabreig van ser
les anomenades “infraestructures faraòniques”,
grans inversions que a ulls del públic obeïen més a
criteris polítics que econòmics: autovies radials gra-
tuïtes, línies de metro automàtiques amb giragonses
inexplicables, aeroports sense passatgers… Tanma-
teix, dins de la categoria d’infraestructures faraòni-
ques va fer especial fortuna una subcategoria en con-
cret: les estacions de l’AVE “al-mig-del-no-res”.

Molts van considerar insultant que, mentre es re-
tallava en serveis bàsics, la xarxa d’Alta Velocitat Es-
panyola continués estenent els seus tentacles de ma-
nera imparable des de Madrid. De fet, aquest discurs
va trobar a Catalunya un bon caldo de cultiu: l’inici
de la crisi de Rodalies, provocada per una forta de-
sinversió (que aleshores començava a ser crònica) i
una priorització total per l’alta velocitat als accessos
de Barcelona que escanyava el ferrocarril conven-
cional. En resum, de la nit al dia es va fer una este-
sa de desenes de milers de quilòmetres de vies d’al-
ta velocitat. Com que l’alta velocitat i les giragonses
no són bons amics, es van evitar certs traçats per nu-
clis urbans, tot construint estacions completament
excèntriques i, conseqüentment, absolutament in-
frautilitzades.

L’alta velocitat ha de complir dos requisits perquè
l’adjectiu “alta” no sigui un simple eufemisme: tra-
çats rectes i poques parades. Accelerar i frenar un tren
a 300 km/h no es fa en pocs metres i, per tant, per
treure profit a una velocitat punta elevada cal parar
el mínim possible. És per això que l’alta velocitat i la
capil·laritat territorial són com l’oli i l’aigua i, per tant,
no són pocs els pobles i les ciutats que veuen passar
trens d’alta velocitat pel seu municipi sense aturar-
se o que, si els veuen parar, ho fan a desenes de qui-
lòmetres del nucli urbà.

Val a dir que, a la lliga d’estacions d’AVE “al-mig-

del-no-res”, Catalunya no es va quedar enrere: les es-
tacions del Camp de Tarragona i Figueres-Vilafant
han competit a primera divisió amb altres com Cu-
enca, Guadalajara, Requena-Utiel, Villena, Antequera-
Santa Ana o Segovia. Sobre la idoneïtat d’aquestes es-
tacions ja s’ha escrit rius de tinta i, per tant, no és l’ob-
jectiu de l’article. El principal propòsit d’aquestes lí-
nies és mostrar que en una cosa els espanyols són ex-
tremadament bons: copiar els francesos.

Si bé França va ser pionera en el desenvolupament
de l’alta velocitat a Europa, Espanya no es va voler
quedar enrere. Tot i el hàndicap que representava te-
nir una xarxa amb un ample de via diferent del de tota
Europa, Espanya va crear des de zero una xarxa d’al-
ta velocitat més extensa, més radial, amb més esta-
cions “al-mig-del-no-res” i, en definitiva, més gran-
diosa que la de França. I ho va aconseguir. No en va,
avui dia l’estat espanyol és dels països que constru-
eix quilòmetres d’alta velocitat de manera més barata.

I no és que França no tingui estacions d’AVE en-
voltades de camps o d’aparcaments de cotxes. De fet,
l’estat veí té moltes estacions d’alta velocitat a dese-
nes de quilòmetres dels seus nuclis urbans: Aix-en-
Provence TGV, Avignon TGV, Belfort-Montbéliard
TGV, Besançon Franche-Comté TGV, Champagne-
Ardenne TGV, Lorraine TGV, Gare de Mâcon-Loc-
hé-TGV, Meuse TGV, TGV Haute-Picardie, Valence
TGV, Montpellier-Sud-de-France, Nîmes-Pont-du-
Gard… Disputant-se amb Espanya aquesta espècie
de Champions League d’estacions “al-mig-del-no-res”.

La diferència entre França i el seu alumne avan-
tatjat, Espanya, és que els francesos han connectat
amb més o menys èxit aquestes estacions excèntri-
ques a la xarxa de trens regionals, intentant evitar
que la seva xarxa d’alta velocitat sigui una xarxa to-
talment paral·lela a la xarxa convencional, millorant
la capil·laritat del servei de TGV. A Espanya, en can-
vi, les poques ganes i el doble ample de via (estàn-
dard per a l’alta velocitat i ibèric per a la xarxa con-
vencional) sí que han consolidat dues xarxes total-

ment paral·leles. Només als llocs on s’han instal·lat
intercanviadors d’ample i es disposa de trens que po-
den canviar l’ample hi ha una certa compatibilitat en-
tre les dues xarxes.

Per altra banda, cal destacar que, si bé França ha
construït moltes estacions d’alta velocitat ex novo, mai
ha deixat de servir les estacions cèntriques d’aques-
tes mateixes ciutats amb els seus TGV. Per Nimes,
Montpellier i moltes altres ciutats tant hi passen TGV
per la seva estació històrica com per la nova (fet que,
certament, de vegades genera confusió). A Espanya,
aquesta solució ha estat inaudita fins avui dia pel men-
cionat problema del doble ample de via, si bé la im-
plantació de l’ample estàndard al corredor mediter-
rani pot fer que això comenci a canviar.

Tema a part és la urbanització dels entorns d’a-
questes estacions. Si bé a Espanya destaca la boja his-
tòria sobre la urbanització fantasma de Valdeluz a
Guadalajara, els francesos (com sempre) han tirat de
pressupost i d’eufemismes per construir Poles d’Ec-
hange, Poles de Developpement (o com diríem els
mortals, oficines i centres comercials amb moltes ro-
tondes). N’és un cas paradigmàtic la ZAC Cambacérès
a l’estació Montpellier-Sud-de-France.

En definitiva, Espanya i França han construït en
relativament poc temps una xarxa d’alta velocitat
destinada a relligar tots els centres polítics i eco-
nòmics a les seves respectives capitals. Aquestes xar-
xes s’han erigit deixant de banda molts pobles i ciu-
tats, i fins i tot han servit d’excusa per empitjorar ser-
veis de tren ja existents a la xarxa convencional. En
algunes capitals de província (de departament, a
França) s’ha propiciat la construcció de noves es-
tacions a quilòmetres dels nuclis urbans, retallant
serveis a les estacions històriques d’aquests nuclis
(especialment a Espanya). Finalment, i per variar,
en aquelles ciutats on l’alta velocitat s’ha fet arribar
al centre del nucli urbà, aquesta ha comportat, mas-
sa vegades, un procés de gentrificació que no ha pas-
sat desapercebut.

Com hem vist en el cas de les estacions “al-mig-
del-no-res”, Espanya no és un cas aïllat, sinó que re-
produeix un model del nostre entorn més proper. Per
a bé o per a mal, moltes coses que s’han pensat, s’han
fet o s’han dit ja s’han pensat, fet o dit en contextos
no gaire llunyans. El que marca la diferència és sa-
ber aprendre dels errors, i en aquest cas l’únic que s’ha
fet és aprofundir en aquest de particular.

L’alta velocitat 
i la capil·laritat territorial 

són com l’oli i l’aigua

per Max Zañartu

Les estacions d’AVE enmig del no res



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517

7 | 

línianord.cat16 de maig del 2024



Opinió

| 8

línianord.cat 16 de maig del 2024

@joeldiazbrah: No respondre enquestes i
no participar en sondejos polítics podria
ser una manera molt efectiva d'obligar la
gent que pensa dels partits a pensar millor.

@indicatiu: És el 2036. El teu fill de dos
anys se'n va d'excursió al Hard Rock per l'as-
signatura d'hostaleria i turisme, obligatòria
a tots els parvularis. 

@enriccalpena: A la parada del Liceu, he
demanat a tres turistes que recollissin els
papers que llençaven. No m'han pegat per-
què la gent els ha mirat de manera tèrbola.

Flaixos

Tribuna

La sensació de desànim que ha produït al despatx
la pèrdua recent d’un important projecte d’ar-
quitectura, després de tot l’esforç, el temps i la
il·lusió que hi havíem dipositat, m’ha portat a

la memòria una antològica exposició de l’any 2009 al
Centre d’Arts Santa Mònica de Barcelona titulada Ar-
quitectures sense lloc.

La mostra reunia, en un mateix espai, 200 maque-
tes i projectes d’autors diferents que mai van ser cons-
truïts o bé que ja no existien. Segons premis de concursos,
encàrrecs no realitzats i obres desaparegudes. El títol,
sens dubte, evocava aquest sentiment de nostàlgia que
produeix saber que allò que algú va imaginar i planifi-
car mai veurà la llum.

Juan Luis Arsuaga, paleoantropòleg i director de
les excavacions dels jaciments d’Atapuerca, parla
amb passió de la capacitat d’imaginar de l’home de Cro-
manyó, el nostre avantpassat més directe. Segons ex-
plica, va ser la diferència més notable envers l’home
de Neandertal; la característica que finalment va fer
que fos la seva descendència la que s’imposés. Cro-
manyó somiava i era capaç de crear imatges mentals
d’una realitat inexistent, desenvolupant una intel·li-
gència simbòlica més avançada que la de Neandertal.
Això li va permetre planificar i compartir projectes o
pensaments abstractes que comptaven amb el suport
de la comunitat de manera incondicional fins a la seva
consecució. Una capacitat i una ambició imbatibles da-
vant les altres espècies.

Arquitectures sense llocposava en evidència aquest
llegat genètic que vam rebre fa una eternitat i que en-
cara ens continua distingint entre els altres éssers vius:
la nostra imaginació. Els éssers humans habitem el món
present mentre ens inventem el futur. A través del di-
buix i de la representació abstracta, la imaginació hu-
mana és capaç de viure aquests espais, de reconstruir-
los, de la mateixa manera que un músic és capaç d’es-
coltar la música escrita en una partitura. Invertim quan-
titats enormes d’energia a dissenyar mons de ficció que
seran el nostre hàbitat de demà. Potser per això, no veu-
re realitzats els nostres projectes ens genera una frus-

tració que ens costa digerir. És tant com renunciar a un
futur que havíem dissenyat meticulosament.

Tot i això, la mostra del Centre d’Arts Santa Mòni-
ca amagava una cara menys evident que la de la simple
nostàlgia o la decepció.

La veritat és que els arquitectes concebem molts més
projectes que els que finalment es fan realitat. No hem
sabut trobar una altra manera que convocar moltes idees
per poder escollir entre elles, i això era una cosa que a
l’exposició saltava a la vista. El problema és que, al nos-
tre país, aquestes idees valen molt poc o gens, i aquí és
on resideix el veritable desànim. La cultura del totxo posa
preu només al que es construeix.

Podríem dir que un despatx amb cert èxit en la com-
petició en concursos d’arquitectura aconsegueix guanyar
entre un 10 i un 20% dels projectes en els quals parti-
cipa. Això és el mateix que dir que en perd entre 80 i 90
de cada 100 dels que concursa, i això requereix emprar
molta energia, però també molts diners que no rep.

Els nostres veïns francesos, suïssos o alemanys ho
tenen clar: les idees inicials han servit per emetre un
judici de valor. Formen part intrínseca de la construcció
de l’edifici, una part més que cal pagar. Allà, un des-
patx amb poca obra construïda però acostumat a pre-
sentar les seves idees en concursos o processos parti-
cipatius és capaç de subsistir econòmicament de ma-
nera digna. El contrari és fomentar la precarietat al sec-
tor. Col·laboradors mal pagats i incapacitat per inver-
tir en avenços tecnològics o en una necessària forma-
ció contínua si volem ser competitius i afrontar reptes
com l’adaptació al canvi climàtic o la incorporació de
la intel·ligència artificial en els processos de disseny.
Que les nostres idees no es converteixin en totxos no
vol dir que no valguin res.

És necessari un canvi de paradigma on administra-
cions públiques i col·lectius professionals com el Col·legi
d’Arquitectes i altres àmbits creatius estableixin les ba-
ses d’un sistema que reconegui el valor que aporten les
idees en el procés de disseny.

Un sistema més just on no guanyar no sigui sinò-
nim de perdre.

La veritat és que els
arquitectes concebem

molts més projectes que
els que finalment es fan

realitat. El problema 
és que, al nostre país,
aquestes idees valen 

molt poc o gens, i aquí 
és on resideix el veritable

desànim. La cultura del
totxo posa preu només 

al que es construeix

“

“
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per Manuel Sánchez-Villanueva Beuter, arquitecte fundador de haz arquitectura i professor a la UPC

Arquitectures sense lloc
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Albiol casa un malalt
terminal a l’UCI de Can Ruti

SOCIETAT4L’alcalde de Bada-
lona, Xavier García Albiol, va
viure un dia de Sant Anastasi di-
ferent de l’habitual. Tot i que la
cremada del dimoni va acaparar
tota l’atenció del públic, el batlle
va compartir un moment molt
especial per a ell a les seves xar-
xes socials. Albiol va comunicar
que va casar a dues persones,
l’Antonio i l’Antonio,  a la Unitat
de Cures Intensives (UCI) de

l‘Hospital Germans Trias i Pujol.
El batlle va explicar que a un
d’ells li quedaven pocs dies de
vida i la parella va sol·licitar que
els casés. “He viscut un dels mo-
ments més emotius com a polí-
tic i com a persona”, assegurava
Albiol. “Quant amor, felicitat i
també dolor he pogut compartir
en aquests minuts. Tant de bo
que l'eternitat els pugui tornar a
retrobar”, va desitjar l’alcalde.

El PSC demana remodelar
urgentment el govern local

POLÍTICA4Les eleccions al Par-
lament de Catalunya han tingut
impacte al govern de Badalona.
Els tinents d’alcalde del Partit Po-
pular, Juan Fernández i Rosa del
Amo, seran diputats pel PP. Un
fet que per al president del grup
municipal del PSC, Fernando
Carrera, no serà positiu per a la
ciutat. Per aquest motiu ha de-
manat al PP una “remodelació
urgent” de l’equip de govern, ja
que, assegura, Del Amo i Fer-

nández reduiran la seva feina a
Badalona. “La ciutat necessita un
govern fort, amb dedicació ex-
clusiva per Badalona, i l’actual
govern del PP no ho està com-
plint”, ha expressat Carrera. El
socialista ha recordat l’exemple
de Cristina Agüera, una altra ti-
nent d’alcalde del govern d’Albiol
que és diputada al Parlament es-
panyol. “Cada setmana ha de
marxar de Badalona per poder
estar a Madrid”, ha recordat.

FESTES DE MAIG4Badalona ha
cremat el Dimoni de la inflació i
l'increment de preus en la tradi-
cional Nit de Sant Anastasi. Més
de 115.000 persones es van aple-
gar divendres 10 a la nit al passeig
Marítim i a la platja dels Pesca-
dors per celebrar l'acte més em-
blemàtic de les Festes de Maig,
que va comptar també amb un
xou de drons i el piromusical. L'es-
pectacle de tecnologia i llums
amb més de 200 drons va oferir
als assistents una exhibició de fi-
gures lumíniques al cel, algunes
d’elles relacionades amb la ciutat,
com ara la Venus de Badalona, el
Pont del Petroli i la Casa de la Vila.

Però el plat fort va ser la cre-
mada del dimoni 'Apugem els
preus', dissenyat per Cristian Je-
rónimo, una crítica directa a l'aug-
ment constant del preu de la cis-
tella de la compra. El dimoni se si-
tuava al damunt d'una parada de
mercat amb un llarg tiquet de la
compra a la mà i una expressió de
por, amarat de suor, al costat de
dues garrafes d'oli buides. El dis-
seny va ser escollit en el marc del

concurs ‘Crema'l tu!', que aquest
cop va estar marcat per la polè-
mica, després que el govern ex-
clogués del jurat seleccionador la
Comissió de Festes i altres agents
culturals. L'oposició va titllar la de-
cisió del govern d'acció de “cen-
sura”, mentre que l'executiu es va
defensar adduint que aquest cop
volia formar un jurat de caràcter

més professional. De fet, tot ple-
gat tindria a veure amb els moti-
us pels quals el constructor del di-
moni, Ramon de los Heros, ja no
ho serà més, després de 19 anys.

La celebració es va traslladar
després al passeig Marítim, on
prop de 65.000 persones van vi-
brar amb els concerts de festes
d'Abraham Mateo i Stay Homas. 

Imatge de la rambla prèvia a la cremada. Foto: Ajuntament de Badalona

El dimoni de la inflació crema
davant de 115.000 persones

Mobilitat |Tusgsal, inspeccionada pel Nitbus
L’empresa badalonina Tusgsal ha expressat el seu malestar per la inspecció que els va fer l’Autoritat

Catalana de la Competència (ACCO) per presumptes pràctiques anticompetitives en la prestació 
del servei de bus a la comarca. Tusgsal ha col·laborat amb l’ACCO i nega les irregularitats.
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Carrera critica que la 
Guàrdia Urbana no pot tramitar
denúncies perquè no té paper

El president del grup munici-
pal del PSC de Badalona,
Fernando Carrera, s’ha assa-
bentat aquest dimecres, per
part d'agents de la Guàrdia
Urbana, que l'Oficina d'Aten-
ció al Ciutadà, ubicada al
Turó d'en Caritg, no pot tra-
mitar denúncies perquè no
disposen de paper per fer-
ho. De fet, si un ciutadà s'a-

dreçava a la comissaria de la
Guàrdia Urbana de Badalona
aquest dimecres per tramitar
una denúncia, era derivat a
la comissaria dels Mossos
perquè s'havien exhaurit els
papers de denúncies i l'Ajun-
tament encara no havia tra-
mitat una nova compra. 

Fernando Carrera ha carre-
gat contra aquesta “nova dei-

xadesa” del govern municipal.
"Mentre un ciutadà no pot tra-
mitar una denúncia a la Guàr-
dia Urbana i els agents no
poden fer bé la seva feina, el
regidor de Seguretat s'està
muntant un despatx amb par-
quet i aire condicionat a dins
de la comissaria", diu Carrera.
“Aquestes són les prioritats
del govern del PP", conclou.

Fo
to
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El president del grup municipal
del PSC de Badalona, Fernando
Carrera, ha aprofitat el ple ordi-
nari del mes de maig per denun-
ciar la situació de la comissaria
de la Guàrdia Urbana situada al
Turó d'en Caritg.
L'equipament fa temps que pa-

teix mancances importants que
afecten el dia a dia dels agents.

Manca de climatització, mobiliari
antic, estances en mal estat o fins i
tot una mà de pintura són treballs
urgents que s'han de tirar endavant
a la comissaria. 
Durant la tardor passada, el go-

vern municipal va anunciar una in-
versió urgent d'1,5 milions d’euros
per millorar l’equipament. La sor-
presa, tal com ha pogut comprovar

el PSC, ha arribat ara, perquè les
obres han començat per remodelar
el despatx del regidor de Seguretat,
Juan Manuel Ruiz, amb la instal·lació
d'aparells d'aire condicionat i par-
quet. "Estem a favor de millorar tots
els espais, però trobem poc adient
començar una remodelació pel des-
patx del regidor quan la comissaria
cau a trossos", critica Carrera.<

Fernando Carrera lamenta que 
la remodelació de la comissaria 

de la Guàrdia Urbana hagi
començat pel despatx del regidor

La Cursa
Popular canvia
de data després
d'un retard 
en la licitació

El president del grup municipal del PSC
de Badalona, Fernando Carrera, ha aler-
tat del retard en la contractació dels
serveis per a l'organització i l’execució
tècnica de la Cursa Popular Ciutat de
Badalona, la Cursa del Dimoni, organit-
zada pel Servei d'Esports de l'Ajunta-
ment de Badalona. 
El termini per presentar les ofertes per

organitzar la cursa acaba el 27 de maig,
l'endemà de la celebració, diumenge 26
de maig. De fet, tots els programes de fes-
tes, i el mateix web de l'Ajuntament, anun-
cien el 26 de maig com la data en què
s’havia de fer la Cursa Popular. Un cop feta
la denuncia per part de Carrera, el govern
del PP ha canviat a correcuita la data de la
cursa: ara serà el 16 de juny.<
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El Rock Fest s’avança un dia: hi
tocaran el Drogas i Metallijam
MÚSICA4El Barcelona Rock
Fest va anunciar dijous passat un
concert inaugural el 4 de juliol,
un dia abans de les dates del fes-
tival confirmades fins ara. Al
cartell ja fet públic al recinte de
Can Zam s’hi sumen ara les ac-
tuacions el dia 4 de la històrica
icona del rock ‘El Drogas’ i de
Metallijam, banda de tribut a
Metallica. Aquest concert inau-
gural se celebrarà coincidint
amb la jornada de recollida de
polseres per als abonats. Pel
que fa a la resta de la progra-
mació, al llarg del festival ac-
tuaran grans noms del metal
com Deep Purple, Europe, els
llegendaris W.A.S.P. i Calavera.
L’última edició a Can Zam va

acollir prop de 60.000 assis-
tents. Blind Guardian, Strato-
varius, Parkway Drive i Mic-
hael Schenker són els altres
noms que completen la progra-
mació de la vuitena edició del
festival. També hi actuaran a
noms com Rhapsody of Fire,
Ross The Boss, Wolfmother,
Angelus Apatrida, Massive Wa-
gons, Celtica, Eclipse, Bourbon
Kings, Cobardes i KTULU.

PANTERA, CAP DE CARTELL
El grup de metal Pantera també
actuarà al Barcelona Rock Fest.
Després de més de dues dècades
sense actuar a Barcelona, el cer-
tamen acollirà aquest juliol l’ú-
nic concert de la banda al país.

POLÍTICA4L’alcaldessa de San-
ta Coloma, Núria Parlon, deixa-
rà l’alcaldia de Santa Coloma si
arriba a ser consellera, tal com va
avançar el cap de llista del PSC,
Salvador Illa, al debat electoral
de TV3. Així ho ha confirmat als
micròfons del programa Aquí
Catalunyade la Cadena Ser, on
ha admès aquesta setmana que
serà una decisió complicada.
Reconeix que aquesta decisió
“li costarà molt”, després d’una
llarga trajectòria a la ciutat.

“Quan has estat els teus mi-
llors anys de vida, gairebé 14, al
capdavant d’un projecte de ciu-
tat, amb moltes complicitats
amb el conjunt de la ciutadania,
amb diferents sectors malgrat
que puguem pensar diferent i vo-
tar diferent, decisions com
aquesta son molt complicades”,
ha declarat la batllessa.

Parlon ha assegurat que, tot
i que sempre es pot millorar, s’ha
fet bona feina a Santa Coloma.
“Tot és millorable, però és evi-
dent que la nostra ciutat ha mi-
llorat en els darrers anys”, ha re-

ivindicat l’alcaldessa, que no ha
volgut donar el nom de qui aga-
farà el seu relleu. “Ningú és im-
prescindible”, ha afegit.

ILLA LLOA LA SEVA TASCA
Recordem que el cap de llista del
PSC a les eleccions del 12M,
Salvador Illa, va aprofitar el de-
bat de TV3 i Catalunya Ràdio

previ als comicis del 12M per
anunciar que, si era president,
Parlon seria la consellera d’In-
terior. “Ha tingut una excel·lent
política de seguretat com a al-
caldessa”, va dir el socialista, tot
afegint que comunicar aquesta
intenció era “la millor manera
d’explicar la política de segure-
tat que vol” el PSC.

Parlon, en una roda de premsa. Foto: Mariona Puig/ACN

Núria Parlon deixarà l’alcaldia
si és consellera:  “Costarà molt”

Concert d’Accept al Rock Fest 2022. Foto: Jordi Pujolar/ACN

Igualtat | IV Jornada Data Feminism a la Ciba
La Ciba acollirà divendres la IV Jornada Internacional de Data Feminism.

La iniciativa vol reunir dones referents en la creació de tecnologies de 
dades per abordar els drets de les dones i la creació d’un discurs feminista.
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Operació policial contra
parelles de fet fraudulentes

OPERATIU4La Policia Nacional
ha desarticulat una organització
criminal que es dedicava a con-
certar parelles de fet fraudu-
lentes a Catalunya. Els agents
han fet el gruix de detencions a
Sant Adrià, 21 de 48 persones,
relacionades amb aquest delic-
te. L’organització registrava pa-
relles falses entre ciutadans i im-
migrants en situació irregular
mitjançant documentació falsi-
ficada. Per fer-ho, abonaven
8.000 euros als ciutadans es-
panyols per inscriure's amb im-
migrants irregulars, als quals ex-

igien 12.000 euros per gestionar
les inscripcions als registres ofi-
cials per regularitzar-se. Els in-
vestigadors han pogut acreditar
que la xarxa hauria inscrit unes
77 parelles de fet fraudulentes al
registre de parelles estables de
Catalunya i haurien detectat un
total de 63 expedients amb do-
cumentació falsa. Onze de les
detencions han estat de mem-
bres de l’organització. 

També s’han fet detencions
en el marc de l’operatiu a Cor-
nellà de Llobregat (22),  dues a
Barcelona i tres més a Girona.

ECONOMIA4El passat mes d’a-
bril les empreses dels polígons
Montsolís i Verneda van reunir-
se amb la regidora delegada de
Desenvolupament Econòmic Lo-
cal, Cristina Obregón, i el de Ter-
ritori Sostenible, José A. Gras. En
aquella trobada van expressar
les seves preocupacions i de-
mandes respecte a la situació
d’aquests polígons. En paral·lel,
es va tractar la possibilitat de
crear una nova associació, que fa-
cilitaria la comunicació del teixit
empresarial amb el consistori.

Les principals reclamacions
dels empresaris s’agrupen en
tres àmbits. El que consideren
més urgent és abordar la convi-
vència entre les empreses tradi-
cionals i les noves de distribució
a Montsolís. Aquest fet, diuen, ge-
nera conflictes a la via pública. En
segon lloc, les empreses demanen
l’augment de la presència policial
per garantir la sensació de segu-
retat dels treballadors i per fer
complir la normativa als negocis.
Finament, també reclamen una
de les demandes històriques, que

és la millora de la via pública, tant
d’infrastructures com de mante-
niment i neteja.

La iniciativa d’engegar l’as-
sociació va sorgir del govern mu-
nicipal, però compta amb l’asses-
sorament i seguiment de la Unió
de Polígons de Catalunya (UPIC).
Aquesta entitat va confirmar aLí-
nia Nordal febrer que aquest pro-
jecte estava en la seva fase inicial

i que suposaria un gran benefici.
“Si crees una associació forta amb
relació directa amb els ajunta-
ments, aconsegueixes millores.
Si humanitzes el polígon, es con-
verteix en un lloc agradable per
treballar, està millor posicionat i
és més atractiu. Això repercuteix
en la creació de llocs de treball i té
un impacte positiu en les empre-
ses”, va assegurar la UPIC.

Reunió entre l’Ajuntament i les empreses. Foto: Ajuntament de Sant Adrià

Nou pas de les empreses 
dels polígons per associar-se

La majoria de detencions s’han fet a Sant Adrià. Foto: Policia Nacional

Cultura | Sessió informativa sobre el Manifesta 15
L’Ajuntament ha organitzat dues sessions informatives sobre la biennal

Manifesta, que tindrà lloc a les Tres Xemeneies del 8 al 24 de setembre. La
segona sessió serà dimecres 22 de maig a l’Espai Cultural Font de la Mina. 
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El caos a Rodalies emprenya
els veïns de la comarca

MOBILITAT4Aquests últims dies
han estat un caos absolut per als
usuaris d’algunes línies de Ro-
dalies per la gran avaria estruc-
tural que va produir-se a l’esta-
ció Montcada-Bifurcació el pas-
sat diumenge, en plena votació
pel 12M. El servei de tren va
col·lapsar després que es produís
un robatori de coure, afectant els
itineraris habituals dels usuaris.

Precisament, els montgatins
que agafaven el tren per anar en
direcció Barcelona van patir re-
tards. És el cas de l’Alba Her-
nández, que en declaracions a

l’ACN explica com es va veure
afectat el seu recorregut des de
Montgat fins a Plaça Catalunya
per després arribar a Zona Fran-
ca. Els trens que arriben a Ba-
dalona eren desviats cap a l’es-
tació Pompeu Fabra, on podien
agafar la línia L2 de metro per
continuar el seu trajecte. “Trigaré
30 minuts més de l’habitual”, de-
clara Hernández.   La usuària re-
corda que, malauradament, no
és el primer cop que hi ha inci-
dències i que ja “havia fet el
mateix recorregut” alternatiu
en unes altres ocasions. 

PATRIMONI4Una cinquantena
de persones van assistir la set-
mana passada a la Sala Diòptria
de Tiana per conèixer el projec-
te per protegir el centre històric
del poble, anomenat Pla Especial
de Protecció dels Ambients Ur-
bans del Nucli Antic de Tiana.
Tots els detalls els van compar-
tir l’equip redactor, format per
l’arquitecte Xavier Soriano i a
l’advocat Salvador Milà. Els pre-
sents van poder  resoldre dubtes
i expressar les seves preocupa-
cions, així com proposar millo-
res i criteris a tenir en compte en
el disseny de l’espai urbà.  Segons
va explicar el consistori, la par-
ticipació ciutadana s’articularà a
partir de la Plataforma Participa
on es podran consultar els do-
cuments de treball i fer aporta-
cions a través del web.

SUSPENSIÓ DE LLICÈNCIES
Recordem que el consistori va
comunicar a mitjans del mes
d’abril la suspensió de les lli-
cències d’obres durant un any a
tot el nucli antic. L’objectiu del

govern local és reforçar la pro-
tecció del patrimoni arquitectò-
nic. Al mateix temps, es va anun-
ciar una modificació puntual
del Pla Especial de Protecció i
Catàleg del Patrimoni Arquitec-
tònic i Ambiental de Tiana.

“No volem perdre la memò-
ria col·lectiva de l’espai públic”,
va defensar l’alcalde, Isaac Sal-

vatierra, en roda de premsa. El
decret estableix que, durant un
any, no es concediran llicències
d’obres per a qualsevol actuació
que pretengui tocar les cartelle-
res i rètols que miren cap al
carrer, les façanes -bé sigui per
rehabilitar o canviar-ne el color-
el pas de cablejats o la col·loca-
ció de nous aplacats. 

Imatge de la sessió informativa. Foto: Ajuntament de Tiana

En marxa el procés participatiu
per protegir el centre de Tiana

Usuaris de l’R1 baixant a Badalona. Foto: Albert Hernàndez/ACN

Tiana | Signat el decàleg de l’activitat física
Les entitats esportives de Tiana van signar, dimecres passat, un decàleg de

l’activitat física i l’esport al municipi. En ell han plasmat 10 compromisos
per promoure el joc net i el respecte, i lluirà al camp de futbol i al pavelló.
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Esports Bàsquet | La Penya s’acomiada del curs amb derrota contra l’Obradoiro CAB   
La temporada 2023-2024 ja és història per al conjunt de Dani Miret, que el 12 de maig va perdre l’últim

partit contra l’Obradoiro CAB per 97-91. Un dia trist per als gallecs, que tot i la victòria van baixar a LEB 
Or. La Penya ha acabat finalment en la desena posició a la Lliga ACB, amb 16 triomfs i 18 derrotes.

Claudia Garcia baixa de la gra-
da sigil·losa i quan arriba a la
pista fa un esprint perquè vol
fer-li una sorpresa a Clara Her-
nández, que quan la veu obre els
braços i se li penja al coll. És una
abraçada entre dues amigues
que s’estimen i s’admiren, els in-
gredients que fan que per a
elles el món s’aturi una estona.
Són dos quarts de vuit del dis-
sabte 11 de maig i el Draft Gra-
menet d’Hernández acabava de
guanyar la Final a Quatre de la
Super Copa, al pavelló Virrei
Amat de Barcelona i després de
vèncer per 46-45 el Manresa
CBF en el matx definitiu. Un
premi doble perquè atorga al
conjunt de Víctor Calzado la
classificació per a la fase d’as-
cens a Lliga Femenina 2, que
disputarà del dia 23 al 26.  

“Ahir ens vam abraçar des-
prés de competir al parquet 
-Garcia juga al CB Roser, que va
perdre per 63-54-. Disputar una
semifinal contra algú tan especial
per a tu fa mal i, alhora, també
estava contenta pel meu equip.
Ara m’ha dit que m’ho mereixo
i que s’alegra per mi”, confessa,
emocionada, la Clara, capitana
del Draft Gramenet. 

“No podia deixar de plorar
perquè necessitava deixar anar
moltes emocions que tenia a dins.
Ha sigut una temporada molt
llarga i plena de contrastos. Ara es-
pero que hi puguem posar la ci-
rereta pujant de categoria”, desit-
ja en veu alta Lara Sánchez, exju-
gadora del Joventut Les Corts. 

“Hem patit algunes derrotes
molt dures i hem assolit algunes
victòries molt difícils, i crec que
l’experiència ens ha permès con-
tinuar el somni. L’equip i jo es-
tem plenes de ferides perquè
som intenses i lluitadores. No
donem cap pilota per perduda, i
això és fonamental en una com-
petició tan igualada com aques-
ta”, enraona Marina Laborda,
base del conjunt colomenc i amb
passat al CB Granollers. 

La cistella decisiva ha estat
d’Andreea Cojocariu, encarre-
gada de culminar una jugada
molt ben trenada des de la pis-
sarra de Víctor Calzado: “Estava
nerviosa i tremolava, però quan
l’equip confia en tu, tot és més
senzill. Jo confio en cada peça del

grup i em sento molt orgullosa
del que estem aconseguint”. 

“Hem demostrat que estem
molt preparades per a la fase
d’ascens a Lliga Femenina 2 i
que no som companyes, sinó que
totes som amigues”, celebra
Anna Gamarra. “Hi estic d’acord.
Són grans amigues i això no és
tan fàcil de gestionar perquè es
tenen massa confiança i a vega-
des es diuen les coses d’una ma-
nera...”, exposa, divertit, Víctor
Calzado, l’entrenador.  

“Quan em costa concentrar-
me, puc posar-me a ballar”, tor-

na a intervenir Gamarra, que en
un temps mort de la final s’ha
emocionat una mica amb una
cançó. Abans dels partits sol
escoltar lletres “animades”, com
les de Camp Rock.

CANÇONS ESPECIALS
La primera DJde la Final a Qua-
tre de la Super Copa ha estat Lí-
dia Querol, del SESE, que ha
col·locat l’altaveu portàtil i l’ha
connectat a un dispositiu amb
cançons triades per les jugadores
del Draft. “Al nostre matx hem
posat les que ens agraden. N’hi ha
un parell de molt especials, ‘Sarà
perché ti amo’ i ‘Puedes contar
conmigo’”, exposa Querol.    

En un principi, la seu de la
competició era el Poliesportiu

Municipal Les Planes perquè el
CEJ l’Hospitalet n’havia dema-
nat l’organització. El SESE tam-
bé ho va fer, però després. “Di-
marts, des de la Federació Ca-
talana de Basquetbol, ens van co-
mentar que finalment podíem
ser nosaltres els organitzadors.
Així que, imagina’t, han estat tres
dies de córrer una mica i la Fe-
deració ens ha ajudat molt tam-
bé. Les jugadores van ser les
primeres que van demanar-nos
que organitzéssim una compe-
tició tan especial”, comparteix
Carlos Espona, nou director tèc-
nic del club de Nou Barris.   

“Que les eleccions al Parla-
ment se celebressin aquest di-
umenge ens ha exigit avançar un
dia la competició, i trobar una
instal·lació per a la primera jor-
nada era molt complicat perquè
la majoria de clubs s’entrenen
els divendres. La seu ha acabat
sent la del pavelló del SESE, a
qui vull agrair la seva predispo-
sició”, comenta Ferran Aril, pre-
sident de la Federació Catalana
de Basquetbol (FCBQ).  

Fins fa molt poc, Judith
Turrión, capitana del CEJ l’Hos-
pitalet, no s’esperava veure com
a espectadora la Final a Quatre
de la Super Copa. Ha vingut
amb les companyes i el cos tèc-
nic per rebre el trofeu que les
acredita com a primeres cam-
piones. Un premi assolit en
l’última jornada, quan el Draft
Gramenet va perdre en la seva
visita al Manresa CBF. “Hem
construït un grup molt maco i
sa, i el cos tècnic aposta per un
joc en què em sento còmode. El
curs se m’està fent molt curt.

Ara lluitarem per pujar a Lliga
Femenina 2. No tenim pressió,
però sí moltes ganes i confian-
ça”, descriu Turrión.   

“Em va fer molta por deixar
el CB Cornellà després de 20
anys i ara puc dir-te que no me’n
penedeixo. Aquest equip és una
família i viure una Final a Qua-
tre tan ben acompanyada ha es-
tat increïble”, intervé Maria Pi-
lán, del CB Roser. 

No és cap secret que el grup
és una família ni que Mar Trabal
n’és una peça clau. Sempre pen-
sa en el bé del col·lectiu i valora

el camí: “Malgrat les dificultats,
no hem deixat d’estar juntes ni
un sol instant, a cada partit i en-
trenament, i hem competit fins
al final. Això m’omple d’orgull”.

El CB Prat, el Club Bàsquet
Samà Vilanova, el Joventut Les
Corts i el CB Granollers són els
equips que descendeixen i juga-
ran a la Copa Catalunya la prò-
xima temporada. “Hem intentat
salvar-nos fins al moment que
fos matemàticament possible i
hem tingut moltes oportunitats
per aconseguir-ho. I també vam
guanyar el Manresa CBF i el
SESE, dos equips de la Final a
Quatre. No havia de ser i ja està.
L’esport és així de trist i de bo-
nic”, afirma Cynthia Molina, ca-
pitana del CB Granollers.  

L’AB Premià, on juga Mont-
sant Guerrero, sí que competirà
el pròxim curs a la Super Copa.
La jugadora ha arribat al pavelló
amb crosses, perquè en l’últim
entrenament abans del darrer
partit de fase regular es va fer un
esquinç de grau 2. L’equip ja
s’havia assegurat la permanència.
“Si m’havia de fer mal, aquell era
el millor moment perquè hauria
estat molt dur no poder ajudar el
grup a la pista. Hem d’aprendre
dels errors que hem comès i que
ens haurien pogut penalitzar
amb un descens, i també valorar
la nostra capacitat de reacció en
el moment clau del curs”, com-
parteix Guerrero.  

Maria González, del SESE, fa
molt més temps que es va lesio-
nar. “Ha sigut una temporada
dura perquè m’encanta el bàsquet
i m’hauria agradat compartir
molts més moments amb l’equip
a la pista. El grup és excepcional
i m’ha fet sentir present i partícip
en tot moment”, confessa. 

L’ESTIMA A UN CLUB 
Una unió que al SESE tenen tots
els seus equips. Al descans del
matx dues nenes han saltat a la
pista per donar suport a Míriam
Ferreri, que somriu quan ho re-
corda: “Demà juguen a les nou del
matí, són gairebé les onze de la nit
i han vingut a veure’ns. Aquest és
només un exemple de com és el
club de la meva vida. Mai oblida-
ré que hem pogut disputar la Fi-
nal a Quatre de la Super Copa a
casa i amb la nostra gent, i posant-
li les coses molt difícils al Manre-
sa CBF”.  “Veure les persones que
ens estimen animant-nos ens ha
regalat una energia extra. A mi
m’ha emocionat, la veritat. El
SESE tornarà a estar als  primers
llocs de la classificació, n’estic se-
gura”, assegura Laura Hualde.  

L’entrenador, Enric González,
és més d’anar partit a partit, i en-
trenament a entrenament. “Ser
els amfitrions d’un esdeveniment
així i comptar amb una repre-
sentació molt important del club
a la grada és un plus increïble i,
alhora, també pot fer que el pes
de la responsabilitat sigui més
gran. Crec que al primer temps
mort he comentat a les jugadores
que no ens podíem demanar més
de cor i que havíem de millorar el
nostre cap perquè estàvem jugant
el partit que li interessava al rival”,
conclou González, a qui fora del
pavelló li esperen la família i
unes quantes abraçades. 

Toni Delgado
SANTA COLOMA

Abraçadesqueatureneltemps
» El Draft Gramenet aprofita la seva última oportunitat i jugarà la fase d’ascens a Lliga Femenina 2       
» ‘Línia Nord’ viu la Final a Quatre de la Super Copa, disputada al pavelló Virrei Amat de Barcelona

Hernández (Draft) i Garcia (CB Roser) s’abracen a la Final a Quatre de la Super Copa. Foto: Toni Delgado

“Disputar una semifinal
contra algú tan especial
com una amiga és dur”,
confessa Hernández

“Hem demostrat que
no som companyes,
sinó que som amigues”,
destaca Anna Gamarra
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L’obra explica la història d’en Cesc, que
vol ser pare. Fa anys que ell i la seva dona
ho estan intentant i no se’n surten, així
que organitza un sopar per demanar un
petit favor als seus millors amics que pro-
vocarà discussions i els portarà a qües-
tionar-se què és la paternitat, la família,
la confiança i, sobretot, la seva amistat.
Es pot veure al Teatre Goya.

Teatre

El favor
Susanna Garachana

Després de deixar Els Amics de les
Arts, Eduard Costa va iniciar el seu
camí en solitari el 2022. Ben amuntés el
seu tercer disc d’estil pop-rock i inclou
un recull de set cançons. Totes elles par-
len de l’amor, tractat des de diferents
punts de vista, des de la primera tro-
bada íntima fins al romanç entre dues
persones grans o l’amor propi.

Música

El film narra la història de la Mila, una
nena d’onze anys que s'enfronta als dar-
rers dies de vida abans de la fi del
món. Mentre lluita per comprendre la
complexitat de la mort, també intenta
mantenir unida la seva família celebrant
una festa que té lloc l’últim dia de vida
a la terra. Es tracta d’una pel·lícula ca-
talana aclamada per la crítica.

Pelis i sèries

Un sol radiant
Mònica Cambra i Ariadna Fortuny

Ben amunt
Eduard Costa

The Champions Burger
Les millors hamburgueseries d’Europa competeixen entre el
15 i el 26 de maig al The Champions Burger, que se celebra a
la Fira de Barcelona. Al recinte, d’accés gratuït, hi ha instal·lats
fins a 25 restaurants en les seves respectives foodtrucks, on el
públic podrà provar totes les hamburgueses i triar la seva
preferida. És la segona vegada que la capital catalana acull
aquest certamen, que espera acollir més de 220.000 visi-
tants. Es tracta d’un gran esdeveniment gastronòmic que
porta gent d’arreu, tenint en compte el fenomen en el qual

s’ha convertit aquest plat de la cuina americana. 

J O E  J O N A SQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

La novel·la narra la història d’amor si-
lenciada entre dues mestres d’escola,
la Isabel i la Carmen, durant el fran-
quisme. Es tracta d’una història real que
ja va inspirar l’obra teatral musical Una
llum tímida, escrita també per Àfrica
Alonso, i que va guanyar diversos gu-
ardons. Ara arriba en forma de llibre,
també escrit en castellà.

Llibres

Una llum tímida
Àfrica Alonso

|Men of War 2
Aquest joc d’estratègia per a ordinador, ambientat en la Segona Guerra

Mundial, inclou batalles amb noves unitats, mapes i modes de joc.
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El cantant Joe Jonas (Arizona, els Estats Units,
1989) ha despertat passions aquests últims dies
durant la seva visita a Barcelona. Se l’ha vist pas-
sejant per Gràcia, visitant la Sagrada Família, ba-
nyant-se a la Barceloneta i, en general, gaudint
de la cultura catalana i de la ciutat. Es tracta d’un
viatge turístic que el germà mitjà dels Jonas Bro-
thers ha fet aprofitant que l’últim cap de setmana
de maig actuen al Palau Sant Jordi. L’artista és co-
negut no només per formar part d’aquesta ban-
da, sinó per haver participat en diverses pel·lícu-
les, entre les quals destaca Camp Rock, de la qual
va ser protagonista. Joe Jonas, juntament amb
els seus germans, són uns ídols de masses, espe-
cialment entre els adolescents. Tenen set àlbums,
han fet una desena de gires arreu del món i acu-
mulen diversos guardons musicals que reconei-

xen la seva trajectòria i èxit internacional.  

Famosos

Ser el cantant dels Jonas Brothers
El grup aixeca passions, sobretot entre els adolescents

Ha visitat Barcelona abans del seu concert
Se l’ha vist a diversos espais emblemàtics de la ciutat

L’artista mou masses
Molts fans s’han mobilitzat per aconseguir una foto amb ell
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

RESPIRACIÓ

Els infants que practiquen esport sovint
tindran una millor salut respiratòria

LIMITACIONS

INFANTS

POLÍTIQUES

E S T I L S  D E  V I D A

i PNEUMATOLOGIA 
L’activitat física i la massa corporal són clau per al desenvolupa-
ment de la funció pulmonar dels infants, però també tenen im-
plicacions crucials per a la salut respiratòria a llarg termini. Per
tant, fer esport regularment és una inversió en salut respiratòria
per a la resta de la vida. Aquesta és la conclusió d’un estudi lide-
rat per investigadors de l’Institut de Salut Global de Barcelona i
publicat a la revista científica Thorax. 
L’estudi va fer un seguiment a 1.151 infants i adolescents

d’entre 4 i 18 anys mitjançant els resultats de proves d’espirome-
tria, una tècnica que avalua la funció respiratòria a través de l’aire
exhalat. Els resultats mostren que el creixement accelerat de la
funció pulmonar s’associa a nivells més alts d’activitat física en la
primera infància, és a dir, entre els quatre i els set anys, i a un ín-
dex més gran de massa corporal a l’edat de quatre anys.  
Per als investigadors, això és un argument de pes perquè les

polítiques públiques incideixin en la necessitat de promoure
una dieta saludable i nivells elevats d’activitat física en els in-
fants, especialment en els que pateixen alguna limitació atribu-
ïda a les condicions ambientals o a una al·lèrgia. 

L’esport millora la salut respiratòria 

L’activitat física regular contribueix 
a una millora de la funció respiratòria 

Les claus

Els menors que pateixen al·lèrgies 
poden millorar gràcies a l’activitat física

Les polítiques de salut pública han
d’incloure la promoció de l’esport infantil 
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